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Iránytű'

A döntés értéke: 
a végrehajtás minősége

>,A szocialista épitömunka 
feltételei az utóbbi évben ne
hezebbé váltak. Pártunkat és 
népünket nagy próbatétel elé 
állították az elmúlt Időszak 
eseményei." Nem lesz köny- 
nyebb a jövő sem, de ezeket 
a feladatokat összefogva, kö
zös felelősséggel meg tudjuk 
oldani.

„A szocialista épitömunka 
sikeres folytatásának lő köve
telménye. hogy erősödjön a 
párt vezető szerepe, tovább 
szélesedjen eszmei, politikai 
befolyása. Ehhez arra van 
szükség, hogy a párt maga is 
emelje munkájának színvona
lát, fejlessze munkastílusát.

A vezető szerep gyakorlásá
nak alapja a marxista-le
ninista politika. Ennek érvé
nyesülése nagymértékben 
függ a határozatok végrehaj
tásának megszervezésétől és 
ellenőrzésétől."

Az élet által felvetett prob
lémákra megfelelő választ kel! 
adni, fel kell -mérni a helyze
tet és meghozni a szükséges 
döntéseket Minden döntés 
annyit ér, amennyit végre tu
dunk és lehet hajtani. A leg
jobb döntés sem ér semmit, 
ha csők írott mulaszt marad 
és nincs a lehető legkövetke
zetesebben végrehajtva.

Jól élni
a hatalommal

Munkánknak ma ez a gyen
ge pontja. A forradalmi pár
toknak mindenütt a világon 
létérdeke az ideológiai, szer
vezeti és cselekvési egység. A 
szocialista viszonyok között
működő forradalmi párttal 
szemben azonban van még 
egy 'követelmény: hogyan él a 
hatalommal. Ez egy olyan kö
vetelmény, amely elválasztha
tatlan a szocialista társada
lom lététől és jövőjétől.

A vezető szerep érvényesíté
se, a politika sikeres valóra 
váltása megköveteli a párt 
eszmei-politikai, szervezeti és 
c*elekvési egységét. A párton 
belüli demokratikus, nyílt kö
zösségi viszonyok hatnak az 
egész közéletre. Az eddigiek
nél több lehetőséget kell te
kinteni, hogy a párttagság a 
nagyobb horderejű társadal
mi kérdések eldöntése előtt a 
Párt fórumain véleményt nyil
váníthasson, jobban részt ve
hessen a döntések előkészíté
sében, mert így érzi majd ma
gáénak a döntést, jobban 
vállalja érte a felelősséget, és 
végrehajtásában sokkol aktí
vabban közreműködik.

Ennek a megvalósítása 
óriási szellemi energiát sza
badítana fel és nagymérték
ben növelné az érzelmi kötő
dést.

A párt politikájának kidol
gozásában, végrehajtásában 
és ellenőrzésében lényeges 
szerepe van az alapszerveze
tek és taggyűlések 'munkájá
nak. Itt kell és fog eldőlni 
igazán, hogy milyen lesz a 
párt egysége, a problémák és 
megoldások iránti fogékony
sága, hogyan fog az élcsapat- 
jelleg megmutatkozni.

A jó vezető 
meghatározó

A párt politikájának meg
valósításában, a társadalom 
feladatainak a megoldásában 
kiemelkedő szerepük van a vá
lasztott testületek tagjainak, a 
pórt- az állami és társadalmi 
élet különböző területein te
vékenykedő vezetőknek. Nagy 
többségük munkája és maga
tartása alapján rászolgált a 
bizalomra, alkalmas teendői
nek ellátására. Ma, amikor az 
emberi tényező szerepe ilyen 
nagymértékben felértékelő
dött, meghatározó szerepe 
van a jó vezetőnek.

A párt a' politika kimunká
lásában és végrehajtásában 
igényli az önállóan működő 
tömegszervezetek, tömegmoz
galmak, szövetkezeti érdek- 
képviseleti • szervek alkotó 
részvételét, számít kezdemé
nyezéseikre, figyelembe veszi 
véleményüket.

A párt a tömegszervezete
ket és mozgalmakat jól bevált 
gyakorlatának megfelelően 
elvileg, politikailag irányítja, 
politikáját az ott dolgozó 
kommunisták révén érvényesí
ti.

Pártunk támaszkodik a szak- 
szervezetekre, mint a munkás- 
osztály, a bérből, fizetésből 
élők legátfogóbb szervezetei
re. A magyar szakszervezetek 
részt vesznek a hatalom gya
korlásában, nélkülözhetetlen 
szerepet töltenek be a szocia
lista társadalmunk építésében, 
a nemzeti összefogás erősíté
sében a dolgozó tömegekkel 
való egyetértés és együttmű
ködés megteremtésében.

Új feladatok *

A szakszervezeti mozgalom 
minden társadalomban konk
rét viszonyok között végzi 
munkáját, nem pedig tértől 
és időtől függetlenül, és nem 
valamiféle tankönyv alapján. 
S, ha jól dolgozik, hatást gya
korol a társadalom fejlődésé
re, a valóság változásai pedig 
újabb és újabb feladatok elé 
állítják a szakszervezeteket.

A szakszervezeteknek egyik 
legfőbb feladata az érdekvé
delem. A munkáshatalom erő
sítésének és a dolgozói érde

kek képviselete védelmé
nek egyidejű szolgálata elvár
ja az önálló gondolkodást, 
cselekvést. A szocialista tár
sadalom nem épülhet erős 
szakszervezeti mozgalom nél
kül, ennek hiánya, előbb- 
utóbb társadalmi megrázkód
tatásokkal jár. Szükség van az 
érdekek felszínre hozására, 
ütköztetésére, azok szintetizá
lására a döntés előtt, hogy 
minél kisebb legyen a tévedés 
veszélye. A szakszervezetek ér
dekvédelmi tevékenysége iránt 
ma konkrétabban fogalma
zódnak meg az igények, ' ’- 
szén a munkásosztály ’e-ért 
hozta létre saját szervezetét.

Igaz viszont, hogy a gazda
ságpolitikától, a gazdaság 
eredményességétől, a végzett 
munka színvonalától elszakított 
érdekvédelem nem létezik. 
Nemcsak az érdekvédelem a 
feladat, hanem támogat a 
szakszervezet minden olyan 
törekvést, hasznos kezdemé
nyezést, amely növeli az or
szág gazdasági és morális 
erejét. Természetesen a Ma
gyar Kommunista Ifjúsági Szö
vetség hasonló gondolatokat 
vall.

Közös
felelősség

A fiatalság szervezetének 
nagyon komoly feladatai van
nak a maga területén. Itt kell, 
kellene felnövekedni ar után
pótlásnak, akik majd átveszik 
a stafétabotot az elődjeiktől 
és folytatják ezt a nagy mun
kát. Egy társadalom életké
pességének a bizonyítéka az, 
hogy milyen utánpótlást tud 
kinevelni. Úgy hirdesse a párt 
politikáját, hogy azt a fiatal
ság elfogadja és még jobban 
keli az ifjúság sajátos prob
lémáit továbbítani, érdekeit 
védelmezni. A legszélesebb 
nemzeti összefogást a Haza
fias Népfront bizonyítja a 
legjobban. Ebben részt vehet 
bárki, aki céljaink elérését se
gíteni akarja. Az életünket 
körülvevő dolgokat ez a szer
vezet képes a legjobban ösz- 
szefogni, ‘ irányítani, hiszen 
senkinek nem lehet közömbös, 
hogy milyen az őt körülvevő 
világ.

Csak így összefogva, együtt
gondolkodva, közös felelős
séggel lehet céljainkat elérni, 

_a szocializmust építeni. Sok
sok töprengésre van szükség. 
A vívódásoknak a realitások
ból kell kiindulniuk. Ahhoz, 
hogy teljessé tegyük a szocia
lista társadalmat, sok min
denre van még szükség, de 
talán legfontosabb a közös fe
lelősség.

Papp Árpád

VT-ülés
decemberben

December közepén harmadik 
— és egyben az év utolsó — 
ülését tartotta a vállalati ta
nács.

Négy napirendi pont szere
pelt a programban, melyből 
legnagyobb jelentőségű a vál
lalati fejlesztési stratégia fő 
koncepcióinak meghatározása 
volt. Ezek a koncepciók jelölik 
ki a vállalat következő öt évé
nek fejlődési irányát.- Ennek 
megfelelően, a VII. ötéves terv 
elkészítéséhez konkrét felada
tokat, célokat határoznak meg. 
A koncepciók négy, stratégiai
lag legjelentősebb terület köré 
csoportosítják c tennivalókat, 
úgy mint:
- alapvető műszaki célok,
- alopvető gazdasági célok,
— fejlesztési politika,
— társulásokban való részvé

tel.

A VT részletesen megtárgyal- 
;• az egyes területeken szüksé
ges intézkedéseket, feladato
kat. Az előterjesztéshez sok 
hozzászólás volt, meiynek so
rán többek között dr. Tancsik 
Lajosné, Marosszéki Ferenc, 
Németh Gyufáné; Várnagy Le
vente az őket megválasztó cso
port véleményét mondta el a 
célkitűzésekkel kapcsolatban. ■

Hangsúlyozták, hogy a ter
melő géppark fokozatos kicse
rélése új, nagyobb teljesítmé

nyű gépekkel nagy jelentőségű 
és egyben szükségszerű. Lé
nyeges a műszerezettség javí
tása, az anyagok mérésének a 
mainál korszerűbb megoldása, 
a szállítási szerződésekben a 
minőséghez kötött árak szere
peltetése. Elhangzott az is, 
hogy a bér-, jövedelem-, szo
ciálpolitika, vagyis az embe
rek közérzetét, hangulatát be
folyásoló tényezők ne kerülje
nek háttérbe a 'Jövőben sem.

A vita utón a VT egyhangú
lag elfogadta az előterjesztést.

A vállalati tanács tagjainál 
megtekinthető az előterjesztés, 
tehát bármelyik tanácstag rész
letes felvilágosítással szolgál 
az érdeklődőknek, a beszámo
lókon túlmenően is.

A továbbiakban időszerű kér
désekről hangzott el tájékozta
tás az igazgató elvtárs részéről. 
Elmondta, hogy előreláthatóan 
az éves gazdálkodási tervünket 
túlteljesítjük, így módunkban 
áll néhány olyan tehertől meg
szabadulni, melyek a követke
ző években nehezítenék hely
zetünket. Beszélt az új gyártó
gépről, • melv a 100 mm-es ci
garetták előállítására lesz al
kalmas, s mór az új gyártó- 
csarnokban van. Szó volt az át
költözésről és néhány 1986. évi 
feladatról is.

• A VT-ülés nagyon aktív volt, 
kis statisztika alapján elmond
ható, hogy a jelen levő' 18 fő 
tanácstag 25 alkalommal szólt 
hozzá. A megjelent 9 választott 
tanácstag közül 8 mondta el a 
csoportjának véleményét az 
egyes kérdésekben.

Ez dolgozóink érdeklődését 
mutatja a VT munkája iránt és 
a tanácstagok felelősségtuda
tának növekedését, azt az ör
vendetes tényt is, hogy a vá
lasztott VT-tagok nem „tétlen
kednek" a szükséges informá
ciók és tudás megszerzése ér
dekében.

Választások a KISZ- 
alapszervezetekben
A KISZ-kongresszusra való felkészülés jegyében kezdődött 

el az alapszervezeteknél a munka. Idén minden KlSZ-alap- 
szervezetnél kötelezően választást kell tartani, így az érde
mi munka végett ajánlatos két taggyűlés megtartása, ahol 
a napirendi pontok a következők lesznek:

I. taggyűlés:
1. Beszámoló az eltelt időszak munkájáról.
2. A küldöttek megválasztása.
3. Jelölőbizottság megválasztása, ,
II. taggyűlés:
1. Akcióprogram elfogadása
2. Választás
3. A KISZ KB által kiadott vitaanyag megtárgyalása _
4. tagkönyvek átadása (amennyiben az időpont lehetővé 

teszi).
A három alapszeivezetnél a taggyűlések időpontjai a kö

vetkezők:
I. asz.: január 22., február 12., II. asz., január 15., január 

29., Ili. asz. február 4., február 25.
A taggyűlések 14.30-kor a KISZ-klubban kerülnek meg

rendezésre.
A KISZ-bizottság beszámolójára, ill. a választásra márc. 

13-án 14.30-kor a vállalati ebédlőben kerül sor, 60 fő kül
dött részvételével (I. asz. 20 tű, ii. asz. 10 fő, III. asz. 30 
16).

A KISZ-tagscg és a fiatalok figyelmét felhívjuk arra, hogy 
az elkövetkező időszakban KISZ-vezetők fognak elbeszél
getni velük. Szeretnénk, ha ezeknek a beszélgetéseknek a 
hatására megnövekedne taglétszámunk. Fiatalok! Aktivitá
sotokkal, hozzáállásotokkal segítenétek munkánkat)

Ettől az évtől újból adunk ki tagkönyvet a KlSZ-tagság- 
nak, igy szükséges az, hogy a második taggyűlésre 1 db 
igazolványképet mindenki hozzon magávaL

Beszámoló
párttaggyűlések
után
Kritikus hangvétel 
Erősebb pártfegyelmet!
Figyelem a gazdasági kérdésekre 
A minőség nem lehet rosszabb!

1985. november, december 
hónapokban vállalatunknál le
zajlottak. az éves beszámoló 
párttaggyűlések.

A beszámolók kitértek a vál
lalat kimagasló gazdasági 
eredményeinek ismertetésére, 
kritikusan szóltak a feltárt hi
bákról is. Az alapszervezetek 
munkájának értékelésére a 
reális, kritikus számbavétel 
volt jellemző. A beszámolók 
előtti időszakban személyi el
beszélgetések történtek a párt
tagsággal. Az elbeszélgetése
ken elhangzottak beépültek a 
beszámoló anyagába és ez 
nagymértékben hozzájárult ah
hoz, hogy a beszámolók anya
gai színvonalasak voltak.

Néhány fontosabb kérdést 
ismertetek a beszámolók által 
tárgyalt anyagokból:

Megállapítást nyert, hogy 
alapszervezeteinknél bizonyos 
probléma mutatkozik a pártfe
gyelem területén. A taggyűlé
sek alkalmával gyakori az, 
hogy a létszám éppen eléri a 
határozatképesseget. Ezzel a 
kérdéssel igen komolyan fog
lalkoztak vezetőségeink, illetve 
a beszámoló taggyűlések. A 
beszámolók unyancsak erős 
kritikával szóltak a tagságnál 
jelentkező passzív hozzáállás
ról. A taggyűléseken való hoz
zászólások , a gazdasági élet 
területére koncentrálódtak.

A pártélettel kapcsolatban a 
hozzászólások két témakört 
érintettek. E kérdésekben a 
hozzászólók határozott lépése
ket is várnak vezetőségeink ré
széről. Melyek ezek?

— A megjelenésekkel kap
csolatban szigorúan kell fog
lalkozni a távolmaradókkal és 
ha szükséges, pártfegyelmit in
dítani az igazolatlanul távol

maradókkal szemben.
— Következetesen számon 

kell kérni a pártcsoportok mun
káját.

A gazdasági problémákat

érintő hozzászólások egyik ki
emelkedő kérdése volt, hogy 
helyes-e a Sopianae cigaretta 
gyártási jogának átadása más 
vállalatok részére. Dolgozóink 
féltik e termékünk minőségét 
és aggódnak azért, nehogy a 
fogyasztók előtt vállalatunk hi
tele romoljon.

A pártépités területén is né
mi elmaradás mutatkozik. Alap
szervezeteink azonban rendel
keznek olyan középtávú . párt
építési tervvel, amelyek alap- 
j'án megalapozottan remény
kedhetünk, hogy pártépítési 
munkánk kritikája kedvező 
lesz.

A beszámolók anyagát min
den alapszervezetnél a tagság 
elfogadta, az abban összefog- 
laltakra építő kritikai jelleggel 
reagált. A vállalati összevont 
taggyűlés határozati javasla
tának pontjait is elfogadták és
1986. évi* munkájukban az 
alapszervezetek azokat végre
hajtják. Az elfogadott határo
zati pontok az alábbiak:

1. A XIII. kongresszus. hatá
rozatainak megismerése az ok
tatási tervben foglaltak szerint.

2. A XIII. kongresszus hatá
rozatainak helyi végrehajtásá
ra vonatkozó áklustervben 
meghatározott feladatok vég- • 
rehajtás.a.

3. A pártcsoportmunka rend
szeressé tétele az alapszerve
zetek politikai és gazdasági 
tevékenységének javítása cél
jából.

4. A pártépítési tevékenység 
folyamatosságának biztosítása. 
Ezen feladat megvalósítása ke
retében fokozottabban támasz
kodjunk a KISZ és a szakszer
vezet javaslataira.

5. A pártszervezet munkastí
lusa rugalmasan alkalmazkod
jon a változó gazdasági körül
ményekhez és a közéletben 
végbemenő folyamatos fejlő
déshez.

Kiss József



Bemutatjuk a vt tagjait

Molnár Ádám
Uelemenyek

Folytatjuk q vt tagjainak be
mutatását, ebben a számunk
ban Molnár Adómmal és Mar
ton Lászlóval beszélgetünk.

Molnár Adóm termelési-mű
szaki igazgatóhelyettes, az 
igazgató delegáltjaként vesz 
részt a tanács munkájában.

Először őt kérdeztem meg: 
mit gondol, miért éppen őt vá
lasztotta az igazgató, milyen 
feladatai vonna, mi a vélemé
nye a tanács eddigi munkájá
ról?
- Elsősorban azt hiszem 

azért esett rám a választás, 
mert régóta dolgozom együtt 
az igazqató elvtárssal, ismerjük 
már egymás gondolkodásmód
ját, hrszen azokat a döntése
ket, amelyeket a vt hoz, azt 
eddig egy szőkébb kör hozta, 
melyben én is részt vettem.

Munkakörömnél fogva ren
delkezem olyan információkkal, 
amely a vt eredményes műkö
dését segíteni tudja. Úgy ér
zem, a választásnál nem volt 
elhanyagolható szempont a 
bizojpm sem.

Annak ellenére, hogy nekünk 
nincsenek olyan feladataink, 
mint a választott képviselőknek, 
természetesen feladataink va
lamelyest növekedtek. Az ed
digi döntéseket most részle
tesen kell megfogalmazni, 
olyan formába kell önteni, 
hoay azzal a tanács többi 
taqját is megtudjuk győzni, 
közérthető formában kell mon

Marton László
Marton Lászlóval arról be

szélgettünk: milyennek tartja 
a tanácsülés előkészítését, mi
lyen feladatai vannak annak 
a tanácstagnak, aki munkakö
rénél fogva került be ebbe a' 
testületbe?
- A vt létszámát optimális

nak tartom, mert nem nagy, 
az' összetétele is megfelelő, 
minden fontosabb terület kép
viselteti magát.

A tanácsülések előkészítését 
nagyon jónak tartom. Az írá
sos anyagok minden fontos 
információt tartalmaznak, köz- 
érthetőek és időben meq is 
kapjuk azokat Ennek nagyon 
naqy jelentősége van a de
mokratikusan kialakított dönté
sek szempontjából. Most ala
posan át tudjuk gondolni a fel
adatokat, megalapozottan tu
dunk véleményt mondani, ezt 
látom az .eddigi sikeres mun
ka kulcsának.

Feladataim nem sokban nö
vekedtek, hiszen eddigi mun
kám során is foglalkoztam 
ezekkel a kérdésekkel. Mégis 
vannak olyan- napirendi pontok, 
amelyek távolabb állnak mun
kakörömtől,- mindennapos fel

Munka es Művelődés
Az idei évben tizedik alka- 

fomal hirdetik meg „Mpnka és 
Művelődés" címmel a szocia
lista brigádok kulturális és 
szakmai játékát.

A játéksorozat célja: meg 
kívánjuk őrizni mindazt a he
lyes politikai, kultúrpolitikai 
célt, melyet az eltelt eszten
dők hoztak, vagyis1 olyan mű
velődési programok kialakítá
sát, melyek lehetővé teszik a 
brigádok folyamatos, rendsze
res, változatos művelődését, va
lamint megismerkedését szom
szédaink életével

A tizedik esztendőt fel kí
vánjuk használni arra, bogy 
egy komolyabb, mélyebb, 
elemzőbb kép alakuljon ki a 
mozgolom múltjáról, jelenéről, 
Jövőjéről,

danivalónkat megfogalmaz
nunk, ennélkül ugyanis nem 
tudtak állást foglalni. Ebben 
a munkában nekem is részt 
kell vállalni. A legnehezebb 
feladatnak látszik a távlati 
célok megfogalmazása. E cé
lok helyességét később tudjuk 
csak lemérni, a kockázati ele
meket • nagyobb nyilvánosság 
előtt kell érzékeltetni és bizo
nyítani. Ma még a felső veze
tés a kezdeményező, de már 
látható, hogy ez a tanács 
munkamódszerének fejlődése 
következtében meg fog változ
ni.

adataimtól, így azoknak job
ban utána kell néznem. Talán 
ennyi az a többlet, amit a 
vt-tagsáq^ jelent. Nekünk nem 
•kell előzetesen tájékoztatást 
tartani és beszámolni, ennek 
ellenére átérzem, fel tudom 
mérni, hogy milyen nehézsé

Nevezési határidő: Í986. feb
ruár 28.

Nevezési díj: brigádonként 
300 Ft

Az idei esztendőben egy 
olyan folyamatot indítunk út
jára, mely szándékunk szerint 
ismét több évre meghatározza 
a mozgalom útját Az első év
ben szomszédaink életével, kul
túrájával ismerkednek meg a 
játékostársaink. így figyelmün
ket elsősorban a szovjet, ju
goszláv, osztrák, csehszlovák, 
román nép felé fordítjuk.

A játéksorozat menete:
1. Felkészülési szakasz: 1986.

márc.-dec.
II. Vetélkedés! szakasz: 1987.

január
III. Értékelési szakasz: 1987.

február.

Túlzottaknak bizonyultak azok 
az aggályaink, amelyek a vá
lasztásoknál felmerültek ben
nünk. Nekem az a vélemé
nyem, hogy olyanokat válasz
tottak a dolgozók, akik erre 
a posztra alkalmasak. Bizo
nyítja ezt a legutóbbi tanács 
ülés is, ahol értelmesen és ér
demben szólt hozzá nem egy 
választott képviselő. Ha a 
tanács működésének színvonala 
hosszú távon ilyen’ marad, ak
kor olyan alkotó munkát vég
ző testületté fejlődik, amely 
a vállalat szempontjából feltét
lenül előnyös.

gekkel kell szembenézni a vá
lasztottaknak. Úgy gondolom, 
nekünk többet és szervezetteb
ben kellene segítséget adni, 
magam részéről tármikor szí
vesen vállalnék ilyen jellegű 
feladatot.

Sigora Irma

Törzsanyag: városunk közmű
velődési, kulturális rendezvé
nyei közül minden hónapban 
megküldjük a brigádoknak a 
törzs és ajánlott programok 
jegyzékeit. Az elmúlt év gya
korlatában jól bevált módon 
megkülönböztető jelzéssel lát
juk el a törzs (T) és ajánlott 
(A) anyagot.

Ajánlott anyag: a város kul
turális rendezvényei közül 
mindazok, amelyeket a törzs
anyagokon - mely a vetélke
dés anyagát képezi - kívül fon
tosnak tartanak a játék szer
vezői.

Társadalmi munka: felhívjuk 
játékos társainkat arra, hogy 
jelentkezzenek társadalmi mun
kára a Pécsi Kertészeti és Park
építő Vállalatnál a város köz
terein végzendő társadalmi

Kovács I. László csomagolási 
gépmester: Szeretnék az idén 
egy akkora halat fogni, hogy 
ne kelljen hozzá hazudnom ...

Fehér Sándor közgazdasági 
csoportvezető: Szeretnék ebben 
az évben mindarra gondolni, 
ami eddig nem jutott az eszem
be.

Herbert Anna kódoló: Én 
még mindig azt várom, amit 
már az 1985. évtől is vártam. 
Lehet' hogy hiába? Minden
esetre nem várok a 48-as téren 
villamosra ...

Takács László gyártási gép
mester: Szeretném végre egy
szer kialudni magam ... és ha 
már a fáma úgy hozza, hogy 
eikések’ a munkahelyemről, 
legalább hadd aludjak 9 óráig.

Nagy Rezső csomagolási fő
gépmester: Azt várom, hogy 
eredményes gazdasági évet 
zárjon a vállalat és legyen leg
alább 10 százalékos órabér- 
emelés. Szeretném, ha az új 
csarnokba való átköltözésnél 
határidőváltozás nem lenne. 
Magamnak és a gyár dolgozói
nak pedig sikeresebb és ku- 
darcmentesebb évet kívánok!

Gábor Józsefné termelési 
osztályvezető: „Egy kis nyugal
mat kívánok én ...” Sokszor 
játsszák ezt a slágert és ha le
het, valami valósuljon meg be
lőle ...

Simon Éva üzemgazdasági 
osztályvezető: Kevesebb szabá
lyozóváltozást és több nyugal
mat!

Alpár Jenő villanyszerelő: 
Hogy mit várok a ’86-os hévben? 
A szilvesztert és azt a kérdést, 
hogy mit várok a ’87-es évtől. 
Akkor majd elmesélem ...

Solymosi Lászlóné gyártási 
gépvezető: Az idei évtől a la
kásgondom megoldását várom, 
mivel 14 éves fiammal és 6 
éves lányommal egy elég drá
ga albérletben élek. Szeretném, 
ha a vállalat gazdasági elkép
zelései valóra válnának.

Varsány István: Azt várom, 
hogy ez az év jobb legyen, 
mint a tavalyi. És persze egy 
lottó-ötöst is elfogadnék.

Technológiai osztály dolgo
zói: 1. Azt várjuk, hogy idén 
készüljön el egy újabb gyártó- 
csarnok, ahonnan megkaphat
nánk egy sarkot a kísérleti ci
garetták tárolásához. Az új év
től várjuk azt, hogy ki tudjunk 
dolgozni egy olyan speciális 
gumicigarettát, melynek az át
mérőjét és hosszát könnyen 
változtatni tudjuk — így tárolási 
gondjaink is megoldódnának. 
2. Szeretnénk, ha ’86-ban meg
csodálnák a damaszkuszi és a 
frankfurti vásáron csodaciga
rettáinkat - csoda, hogy még 
léteznek. 3. Terveink között sze
repel az is, hogy a nagymére
tű kocsányt keresztezzük a bol
hával.

Gyártás /., asszonyok: Abbqn 
reménykedünk, hogy az uj 
csarnokban vezérlőpulttal ellá
tott automata gépék lesznek, 
ahol csak gombokat kell nyo
mogatnunk. Ezen a gépen rossz 
cigaretta nem lenne, mert a 
gép automatikusan közbeavat
kozna: a rossz filtert automati
kusan a filterosztályra, a nagy
méretű kocsányt és a rossz 
nedvességű dohányt autómat!-

munkára, városunk környezet- 
védelmét segítendően.

Évközi feladatok: minden hó
napban közzéteszünk egy ke
resztrejtvényt, az a hónapban 
kiadott törzsanyagok valamelyi
kéhez kapcsolódóan, valamint 
az „MM" év folyamán kiét al
kalommal tesztlapot küldünk 
ki, mely az addig lezajlott 
programok anyagára épül.

Tájékoztatóink:
— DOZSO műsorfüzet,
— Dunántúli Napló,
— Magyar Rádió Pécsi Körzeti

Stúdió,
— Plakátok, szórólapok, meg

hívók.
Minél több brigád jelentke

zését várjuk. Jelentkezni lehet 
Sármány Katalinnál, a techno
lógiai osztályon.

Sármány Katalin

kusan az előkészítéshez külde
né vissza. Ezek a gépek nem 
lennének zajosak, csak „züm
mögnének" és a teremben halk 
zeneszó hallatszana. Pl. a hét. 
elejét a Sorssjimfóniával kez
denénk, hétvégén pedig az 
örömóda szólna. Ezek a gé
pek egy műszakban 2—2 millió 
db cigarettát gyártanának, így 
nem lenne szükség vgm-re és 
az ötnapos munkahétből négy
napos lehetne.

Brigádvezető: Szeretnénk
egy vállalati buszt, amit térí
tésmentesen vehetnénk igénybe 
brigádkirándulásainkon.

A II. pártalapszervezet titkára

Temesi Péter

Temesi Péterrel, a ll-es párt- 
alapszervezet titkárával a be
szélgetés időpontját már több
ször egyeztettük, míg végre si
került összehangolni. Hol az 
előkészítési kocsánysor ko- 
csánylaposító meghibásodásá
nak kijavítását kell elintéznie, 
máskor éppen a gmk beindí
tásának feltételét tárgyalják, 
ahol részt kell vennie. Péter 
1972 óta az előkészítési osztá
lyon csoportvezető. 1985-ben 
megválasztották a pártalap- 
szervezet titkárának.

— Hogyan tudod egyeztetni 
a gazdasági tevékenységedből 
eredő fontos teendőid mellett 
a titkári tevékenységeket is?

— Nehezen. Meg kell valla
nom, hogy az első év számom
ra túl sok feladatot, rótt a vál- 
lamra. Először is: én magam 
nem ismertem közelebbről, 
hogy milyen munkát kell vé
gezni az alapszervezet irányí
tásában, mindemellett a meg
választott vezetőség egy fő ki
vételével mind új volt és ta
pasztalatlan. Másodszor az 
előkészítési osztályon ebben az 
évben történt a technológiai 
folyamatban néhány olyan vál
tozás és változtatás, amelynek 
bevezetésében fokozottan kel
lett részt vennem — munkakö
römnél fogva.

— Módszertani útbaigazitást 
kaptál-e titkári funkció ellátá
sához?

— Nem kaptam, ezért a régi 
tapasztalatokkal rendelkező 
munkatársaimtól kellett véle
ményt kérnem az éves munka 
összeállításához. Volt olyan 
időszak, amikor úgy ' éreztem, 
hogy kudarccal fog végződni a 
munkám, de az alapszervi ve
zetőség átsegített ezen, meg
beszéltük, hogy mindannyiunk
nak aktívabban kell tevékeny
kedni.
- Te korábban a vállalatnál 

KISZ-titkár voltál. Tudnál-e a 
két funkció között párhuzamot 
vonni?

— Biztosan vannak olyan vo
nások, amely közös mindkettő
ben, de ezeket most nem tud, 
nám felsorolni. Részben azért, 
mert évekkel ezelőtt voltam 
KISZ-titkár, másrészt akkor még 
kevesebb volt az egyéb elfog
laltságom és ezért minden 
könnyebben ment.

— Hány évig tartott a KISZ- 
ben az aktív tevékenységed?

És akik nem nevezték meg 
magukat... 1. Szeretném, ha 
a termelési osztályon olyan 
gépek lennének, melyek azok
kal az alkatrészekkel is üze
melnek, melyeket a műszaki 
osztálytól nem kaptunk meg. 
2. Azt szeretném, ha a munka
idő 6.30-tól fél hétig tartana 
és a postás házhoz hozná a 
fizetést is. 3. Azt várom az idei 
évtől, hogy a munkaidő 6.00- 
tól- 14.00-ig tartson — ez nem 
viccl 4. Minél több olyan kol
légát szeretnék, akik tisztában 
vannak az illemszabályokkal.

K. K. J.

- 1966-ban kerültem ide a 
Dohánygyárba dolgozni, a kő
vetkező évben megbíztak a 
klub vezetésével, később ° 
KISZ-bizottság vezetőségi tagja 
lettem, majd kb. 2 évig a bi
zottság titkára. Ezt követően 
egy 4 éves ciklusra megválasz
tottak alapszervezeti titkárnak. 
De akkor még nagyobb ener
giával és lendülettel csináltam 
mindent. Szakmailag tovább
képeztem magam, technikus
minősítő vizsgát tettem, ezután 
elvégeztem az MLE általános 
tagozatát. Tulajdonképpen va
lamilyen mozgalmi vagy politi
kai tevékenységet mindig vé
geztem, 1976-ban léptem be az 
MSZMP-be, így az ifjúsági 
mozgalmi munka befejezése 
után párttevékenységként párt
csoportvezető voltam 5 éven 
keresztül.
- Miután már 1 éves alap- 

szervi pártvezetői tevékenység 
és tapasztalat van mögötted, 
mit tartasz legfontosabb meg
oldandó teendőnek a legköze
lebbi időszakban?

— Az alapszervezet pártveze
tőségének összehangoltabb 
munkát kell végezni, meg kell 
tanulnunk a politikai munka
végzésben a nagyobb önálló
ságot alkalmazni. Ezen felül a 
párttagokkal jobb és közvetle
nebb kapcsolatot kell kiépíteni 
a feladatok kialakításában, a 
véleményüket kikérni, termé
szetesen a segítségüket is kér
ni abban, hogy a gazdasági 
munka végzése olyan legyen, 
mely az elvárásoknak megfele
lően járul hozzá az eredmény 
alakulásához. Jelenleg az elő
készítési és filtergyártási osz
tály tevékenysége az, ahol jA 
anyaggazdálkodással sok' pénzt 
lehet megtakarítani.

M. T. J.
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A minőség 1985 tükrében
Az elmúlt évben kiteljese

dett a Sopianae tenmékcsa- 
lád hiszen a Lady és Junior 
cigarettákból 100—100 milliót 
meghaladó mennyiségben
gyártottunk, s a mentolos So
pianae cigarettából is a 200 
millió felé közeledünk. S mind
ezek mellett sem állíthatjuk tel
jes biztonsággal, hogy áruvá
lasztékunk mennyiségével min
den időben elégedett volt a 
fogyasztók sokasága. Terméke

1985. év 1984. év
Sopianae 3,77 3,81
Mentolos Sopianae 3,83 3,80
Sopianae Lady 3,85 3,87
Sopianae Junior 3,85 3,84
Szegedi Fesztivál 3,84 3,87
PD, 3,91 3,88
összesen: 3,78 3,81

Ismeretesen az évi gyártott 
6,8 milliárd Sopianae cigaret
tából 0,8 milliárdot a vgmk-k 
állítottak elő, szintén megfe
lelő minőségben, a IV-es vgmk 
Sopianae cigarettájának minő
ségmutatója 3,75, az V-ös 
vgmk-é pedig 3,78.

Fentiek áttekintése után ér
demes megismerkedni azokkal 
a fontosabb statisztikai ada
tokkal is, amelyek jellemzően 
mutatják be az év során 
qvártott cigarettáknál előfor
duló főbb minőségi hibaféle
ségek arányát. A műszakokból 
gépenként, óránként kivett ci
garettamunkák átlaga azt 
mutatja, hogy éves összesen- 
ben 100 db cigaretta közül 
átlagban 5 db hibás cigaretta 
fordult elő.

A főbb hibák megoszlása 
ezen belül olyan, hogy; 
hiányos szegélyragasztású volt 
a cigarettáknak 0,5%-a, ' 
hiányos filterragasztású volt a 
cigarettáknak 3,5%-a, 
lyukas volt a cigarettáknak 
0,1 %-a,

táknak 0,3%-a, múlt évben:

Minőség teljesítményi tényező

Műszakok: 1.
lo

II. III.
Előkészítés 100,0^ 100,0
Kreppelés 102,0 102,0 102,9
Filtergyártás 105,6 106.4 106,3
Cigarettagyártás 104,8 104,3 —
Cigarettacsomagolás 105,0 105,2 —
Szerviz 104,0

Várhatóan az előkészítési tosításával mindkét terület na-
levélvonol ez évben történő 

.„rekonstrukoiójónok a befejezé
sével, valamint a jóminőségű 
kreppapír előállításához szük
séges megfelelő alapanyag biz-

Eddy Grandt
Nem könnyű a dolgom, ami

kor Eddy Grandtról és a városi 
sportcsarnokban december 13- 
ón rendezett koncertjéről írok. 
Több okból, amit most nem 
részletezek inkább, nem volt 
lehetőségem arra, hogy ezzel 
a világhírű énekessel interjút 
készíthessek. A másik ok, ami 
nehezíti a helyzetem, az elfo
gultság Eddy Grandttal szem
ben. Túlságosan szeretem ah
hoz az általa játszott regi
zenét, hogy mellőzni tudjam 
lelkesedésem.

Akiknek 1985. december 13- 
án a városi sportcsarnok felé 
vitt az útjuk, az esti órákban 
már a bejáratoknál kígyózó, 
végetérni nem akaró sorokból 
következtethettek arra, hogy a 
sportcsarnok nem mindennapi 
esemény helyszíne lesz. A sor- 
banállók között szinte minden 
korosztály képviseltette magát.

Először ismerkedjünk Eddy 
Grandttal: 30—40 év körüli ja
maicai férfi. Hosszú fekete ha
ját az Afrikában igen divatos 
fonatokban viseli. Az általa 
játszott zene a regi. Ez a zene 
az afrikai emberekről, helyze
tükről, az életről és a szere
lemről szól. Mindezt érdekessé 
teszi számunkra az afrikai ze
nei motívumok, ritmusok alkal
mazása. Ebből adódóan Eddy 
Grandt zenéje a diszkóba is 
betört.

A sportcsarnok már 7 óra 
előtt megtelt és üres ülőhelyet 
nem lehetett látni. Városunkba 
eddig még nem jutott el senki 
° regi zene színvonalas kép

inket sokan vásárolják, meg
szokták, szeretik, s nekünk pe
dig minden törekvésünkkel, 
azon kell lennünk, hogy , a 
mennyiségi igények kielégítésé
vel egyidőben cigarettáink mi- 
nőséqe is tetszésre találjon.

Éves mérőszámaink tájékoz
tatnak bennünket arról, hogy 
az előző évhez képest miként 
alakult egyes gyártmányaink 
minősége. íme a számok:

lazaki töltésű volt a cigaretták
nak 0,1 %-a,
kihullott végű volt a cigaretták
nak 0,5%-a.

Láthatóan még mindig igen 
magas a nem megfelelő fil
terragasztásból eredő minőségi 
hiba. A 0,3%-ban előforduló 
keménykitöltésű cigaretta arány 
pedig arra enged következtet
ni, hoav esetenként méq min- 
diq a kelleténét több dohány
vágat kerül a cigarettákba, 
így alakult, hogy a mért ciga
rettatömegek alapján éves át
lagban az l-es gyártó műszak 
100 db oigarettába 76,14 
gramm dohányvágatot töltött 
be, a ll-es gyórtóműszak pe
dig 76,48 grammot (Bázisban 
ez a két szám 76,29 és 76,66 
volt.)

A cigarettagyártás egész ver
tikumában a minőséq irányá
ban kifejtett tevékenységek 
eredményeit áz üzemrészek 
minőségteljesítményi tényezői 
mutatják meg, melyek az aláb
bi értékeket vették fel az el-

hozzá cigarettáink minőségének 
1986. évi jobbításához.

Dr. Kiss Elemérné

viselői közül. Ebből adódóan 
mindenki izgatottan várta a 
koncert kezdetét.

Eddy Grandt pontosan kezd
te műsorát. Hiányoltam, hogy 
nem volt bemondó. Az énekes 
nem tudott magyarul. Ebből 
adódóan azok, akik angolul 
nem tudnak, nem értették a 
bemutatkozó mondatokat és a 
dalok címét. Eddy Grandt ze
néje azonban hamar feledtette 
ezt a hiányosságot. Ami kon
certeken ritka, a közönség már 
a második szám után állandó 
tapssal, énekléssel — aki is
merte a dal szövegét —, dudo
ra szó ssal kísérte a műsort. Akik 
nem tapsoltak, azok a ritmust 
dobolták a lábukkal. Van eb
ben a zenében valami, ami 
felrázza az embert. Nem lehet 
pontosan megfogalmazni, hogy 
mi ez. De mozdulatlanul ülve 
hallgatni nem lehet. Eddy 
Grandt zenéje olyan »mint a 
szerelem, alkalmas arra, hogy 
unalmas perceinkből elűzze az 
unalmat és jókedvünket a vég
letekig fokozza. Eddy Gránát
tól szinte természetesnek hat 
ez a zene. A közönség nagy 
lelkesedésére gitárjából ritmu- 
sos hangokat tudott előcsalo
gatni csizmája talpával és 
szájával. Erotikus motívumokkal 
tűzdelt temperamentumos tán
ca is nagy sikert aratott.

Abban a reményben búcsú
zom, hogy hamarosan ismét el
jut városunkba a napjainkban 
kedvelt zenei irányzatok egyik 
világhírű képviselője.

Székely! Ildikó

Szakszervezeti
bizalmi-
helyettesek

Az 1985-ös szakszervezeti 
választásokkor bizalmi helyet
test is választottunk. Ezeket a 
tisztségeket az alábbi dolgo
zóink töltik be:

Gajdos Andrásáé gondnok
ság, Fekete Mihályné bölcső
de, Puskás Imréné Meo, Sza
bó Tiborné anyag- és árufor
galmi osztály, Piukovics Lajos 
term. főoszt. alkalmazottak, 
Rácz György szerviz-gyártás, 
Tátrai Ferenc szerviz-előkészí
tés, Szepesi Gábor tmk, Bod
nár László műszaki osztály. 
Kovács lózsefné előkészítés, 
Tóth József né II. előkészítés, 
Nagy Józselné V. csomagolás, 
Papp Katalin t csomagolás, 
Horváth Imréné gyártás, 
Brückner Antal gyártás, Kóró- 
dy Zoltánné filtergyártás, Pó- 
zsa Bertalanné filtergyártás, 
Jandó Sándorné filtergyártás, 
Szabó Jenőné számvitel, Mim 
Györgyné munkaügyi osztály.

„A MÉTE szívügyem volt és marad

Zoboki 
László

Vállalatunk egyik dolgozója, 
Zoboki László, az előkészítési 
osztály művezetője, több évti
zedes MÉTE-munkájának elis^ 
méréséként „Társadalmi Mun
káért" kitüntetést kapott 1985. 
decemberében. Betegágyánál 
kerestem fel, hogy ebből az 
apropóból elbeszélgessünk.

— Tulajdonképpen milyen 
kitüntetést kaptál? Mit takar 
ez az általános megnevezés?

— Ebben az esetben az el
nevezés pontosan kifejezi a 
mögötte levő lényeget. Való
ban azt a társadalmi munkát 
ismeri el, amit a METE kere
tén belül egy tisztségviselő vé
gez. Az egyesület központi ve
zetősége ítéli oda a kitünte
tést, a megyei szervezet, ill. a 
tagvállalat javaslata alapján. 
Sajnos, balesetem miatt nem 
lehettem ott a budapesti köz
ponti ünnepségen, hogy sze
mélyesen vegyem át ezt a na
gyon szép bronzplakettet, 
melybe a nevem is bele van 
vésve.

— Megkérlek, mesélj azok
ról a kezdeti évekről, amikor 
a METE-szakcsoportunk meg
alakult.

__Tudomásom szerint a Pé
csi Dohánygyárban 1950-ben 
alakult egy 16 fős lelkes kis 
csoporttal, akkor méq MITE 
néven, s Kovács Nándor szer
vezte még. Tőle vettem át 
1955-ben a munkát, akkor let
tem az üzemi csoport össze
kötője.

— Kikből állt akkor a cso
port?

— Eleinte zömében a do
hányipari technikusok léptek 
be, sokan közülük még a tech
nikumi években. A vállalat 
fejlődésével magasabb kép
zettségű dolqozók jöttek a 
gyárba, először gépészek, ké
sőbb vegyészek, az utóbbi 
években pediq a közgazdászok. 
Sikerült őket megnyerni a 
MÉTE ügyének, bekapcsolód
tak a munkába. A 70-es évek
ben érfük el a mai 60—70 fős 
létszámot. A tagság növeke
désével párhuzamosan a szín
vonal is örvendetesen emelke
dett

_— Megmagyaráznád ezt egy 
kicsit konkrétabban? Milyen 
munkát végeztetek a METE ke
retében?

— A programjainkat mindig 
úgy állítottuk össze, hogy 
azok a vállalati munkát se
gítsék. Olyan témák feldolgo
zására vállalkoztunk, melyek 
a napi munka során is sok 
embert foglalkoztattak. Fel
kértünk egy-egy, a témához 
legjobban értő szakembert, 
hogy járja körül a problémát, 
fejtse ki a véleményét. Az elő- 
“dás u*án a hallgatóság ‘ál- 
tolóban lelkesen vitatta az el

Vgmk-vezetők

A vállalat vezetősége az év 
elején összehívta a vgmk-k ve
zetőit. A tájékoztatón Irimi, 
Sándor igazgató megköszönte 
a munkaközösségek elmúlt év
ben végzett munkáját értékel
te a jelentőségét a piaci ellá
tás szempontjából. Kihangsú
lyozta, hogy a munkafegyelem, 
szervezettség, takarékos

hangzottakat. Ilyen értelem
ben képzésnek is tekintettem 
ezeket a rendezvényeket. Az 
érdeklődők jobban beleláttak 
bizonyos területek munkájába, 
tanulhattok, megismerhették 
az előadó gondolkodását. Ez
által egymást is jobban tud
tuk értékelni, becsülni a má
sok tudását, munkáját. Más
részt jó fórumot biztosított a 
vélemények kicserélésére is, 
egy-egy szakmai rendezvény.

— Valóban, szükség is van 
ilyen fórumokra. Ugye, ezek a 
programok nem maradtak ki
zárólag házon belül?

— De nem ám! Még ré
gebben, a tröszti időkben 
igen gyakran • elmentünk egy
más rendezvényeire. Lehetőség 
volt a társvállalatok életét 
megismerni, személyes, sőt ba
ráti kapcsolatokat kiépíteni. 
Véleményem szerint ez igen 
jelentős volt, hiszen olyanok 
is eljutottak a többi gyárba, 
ill. hozzánk, akiknek a hivatali 
munkája amúgy nem tette 
volna lehetővé az ilyen ta
pasztalatcserét. Sokan éltek is 
vele.

— Ma már egy-egy ilyen 
dohányipari nagyrendezvény 
nem vonz annyi embert, Inint 
annak idején. Miben látod 
ennek az okát, talán, a válasz
tott témák kevésbé érdekesek?

— Nem, azt nem hiszem. 
Inkább arra gondolok, hogy a 
társadalmi tevékenység esett 
vissza, a munkahelyi követel
mények növekedése talán fá
sulná teszi az embereket. Az
tán az is baj, hogy a vállalati 
önállóság a társvállalati kap
csolatok szűkülésével jár. 
Persze, ez érthető más oldal
ról, hiszen most már mindenki 
a saját szerencséjének ková
csa, érdekeink sem biztps, 
hogy azonosak. Személy sze
rint én sajnálom, hogy a kap
csolatok lazultak, mi is tanul
tunk, de ők is nálunk, ez min
denkinek hasznára vált.

— Korábban, az egyes élel
miszeripari vállalatok METE

anyagfelhasználás a várakozá
soknak megfelelően jó volt.

Ami az idei évet illeti, az 
elvárások hasonlóak, úgy 
mennyiségben, mint minőség
ben, anyagfelhasználásban. A 
kalkulációk alapján ismertette 
az idei évben fizethető össze
geket.

csoportjai az . ágazati METE 
irányítása alatt- dolgoztak. Ma 
már inkább a megye tudomá
nyos életében vesznek részt.

— Valóban. Rengeteg élmé
nyem van a megyei munkával 
kapcsolatban is, több mint 
egy átlagos tagnak. Az élel
miszeripari kollégákat nagyon 
szerettem. Az, hogy a MÉTE 
keretein belül úgy együtt tu
dott lenni a társaság, abban 
kiemelkedő érdemei voltak dr. 
Kacskovics Miklósnak, a tavaly 
elhunyt titkárunknak. A megyei 
területi vezetőséget összefog
ta, s rajtunk keresztül a szak
csoportok is közelebb kerültek 
egymáshoz. Jó kapcsolatok 
alakultok ki a vegyészek, jo
gászok között, de ma már saj
nos csak a gépészek jönnek 
össze rendszeresen valamelyik 
vállalatnál. Említhetném az 
évente megtartott MÉTE-bálo- 
kat is, amely az üzemi csopor
tok és a tagok baráti kapcso
latait hivatott erősíteni.

— Van-e még valami, ami
ről szívesen beszélnél?

— Természetesen számtalan 
olyan téma van, amit nem 
érintettünk most, mint például 
az FMKT (Fiatal Műszakiak, 
Közgazdászok Tanácsa), amely 
önálló programmal, de MÉTE 
keretén belül működik. Vagy 
áz a publikálási lehetőség, 
amelyet a Dohányipar c. lap 
rendszeres megjelenésével 
biztosít a vállalati szakembe
reknek. És még hosszan sorol
hatnám. Azt viszont minden
képpen szeretném elmondani, 
hogy a MÉTE szívügyem volt 
és maradt. Nagyon remélem, 
sikerül a fiatalokat, az új Mé- 
TE-tagokat vonzó programok
kal megnyerni, aktivizálni. Fó
rumot biztosítani o«*<RÍ és új 
szakembereknek, ' vállalatunk 
és mindnyájunk fejlődése ér
dekében.

— Köszönöm a beszélgetést 
és mielőbbi teljes gyógyulást 
kivánok I

Simon Éva

Ezek után felkérte az" egyes 
vgmk-k vezetőit, hogy közgyű
lés keretében tárgyalják meg 
az elhangzottakat és a tagság 
döntéséről tájékoztassák a 
vállalat vezetőségét

1986-ban a vgmk-k január 
közepén megkezdik a terme
lést.

Tallózás a szak
irodalomban

A cigarettafogyasztás növe
kedése a világon megtorpanó- 
nak látszik, de nem beszélhe
tünk a cigarettatermelés válsá
gáról. Okai a következők:

— a lakosság növekedése 
biztosítja a potenciális fo
gyasztók növekedését;

— a nők és fiatalok köre még 
nagy tartalék a forgalom sta
bilizálásához;

— azzal, hogy az egyes do
hányipari termékek fogyasztá
sa csökken, magában hordja 
annak lehetőségét, hogy más 
helyettesíthető, illetve új termé
kek kereslete nő;

— az életszínvonal változása 
maga után vonja az élvezeti 
cikkek iránti keresletet A fej
lődő országok köre igen érdek- 
feszítő lehet.

A cigarettaexport jelentős 
része csak néhány, igen fejlett 
dohányiparral rendelkező or
szágra korlátozódik: USA (ex
portjával, valamint a licencek 
eladásával a világ minden 
kontinensén jelen van), Nagy- 
Britannia, Franciaország, NSZK, 
Ázsiában Japán és fokozatosan 
a Kínai Népköztársaság. Az 
európai szocialista országok 
közül Bulgária az egyedüli ex
portőr, piaca a Szovjetunióra 
épül.

Ami a hagyományos és új 
cigarettafajták piaci pozícióit 
illeti, az alábbiakat lehet meg
figyelni: ■

— a nagyfogyasztó országok
ban piacra kerülő új cigaretták 
túlnyomó többsége a piacra- 
hozás első három évében leg
feljebb 1-4 százalékos piaci 
részesedést érnek el és csak 
ezt követően derül ki, hogy 
azok piacképesek-e /vagy sem. 
Új cigaretták ritkán válnak tö
megfogyasztási cikké. A dohá
nyosok hagyománytisztelők, 
ezért jellemző, hogy az új ciga
retták inkább az új fogyasztók 
körében terjednek.

— Megfigyelhető, hogy csak 
az új cigaretták maradnak 
piacképesek, amelyek nemcsak 
az ízében, összetételében ígér
nek új hatást, minőséget, csök
kentett nikotin- vagy kátrány
tartalmat, de méreteiben, fő
leg új típusú csomagolásban 
kerülnek forgalomba. Ez a mi
nőség és a forma egysége.

— Minél szélesebb egy-egy 
országon belül a cigaretták 
választéka, annál kevésbé ala
kulnak ki privilegizált fajták. 
Azokban az országokban, ahol 
a választék alacsony, egy-egy 
privilegizált fajta részesedési 
aránya megközelíti az 50 szá
zalékot.

Jövő havi számunkban a 
legnagyobb dohányterméket 
fogyasztó országok néhány sa
játos vonását mutatjuk be.

Fehér Sándor



Acz. üzemorvos írja

A megfázásról
Az utóbbi időben erősen 

változékony az időjárás. Tava- 
szias, napsütéses enyhe időt, 

őszies eső, fagy. esetleg ha
vazás követ. Az ember sok 
esetben nem tud az időjárás

nak megfelelően öltözni, köny- 
nyen megfázik. Előfordul, hogy 
az esti órákban még egészsé
gesen lefekvő ember reggel 
arra ébred, kapar a torka, 
esetleg fáj is, köhög, náthás 
és bár láza nincs, de közérze
te rossz. Abban az esetben, 
ha hétköznap van, közel az 
üzemorvos vagy a körzeti or
vos, nincs is baj, hiszen el le
het'menni a rendelőbe, ahol 
rövid vizsgálat után a beteg 
gyógyszert és néhány szó el
igazítást kap azokkal a teen
dőkkel kapcsolatban, amelye
ket a gyógyulása érdekében 
tennie kell. Mi történik azon
ban akkor, ha hétvége van és 
az ügyelet messze van, meg 
ott sokat kell várni, vagy a 
hétvégi telek olyan távol van 
a várostól, hogy a különben is 
rossz közérzettel küszködő em
bernek nincs „lelki ereje” az 
orvoshoz elmenni? Ilyenkor 
kell elővenni a házi patika 
gyógyszereit és fhegnézni, mit
használjunk fel belőle.

Először is: antibiotikumot 
(Ma'ipent, Tetránt. Semmioil- 

lint — Pyossant, Chlorocidot) 
kemotherápiás szereket: Su- 
metrolint, Poteseptet, Byre- 
nát. Triaseptilt nemi Ezeket 
C'-"'< orvos utasítására szed'ük, 
aki úgyis annyit ír fej egy be
tegségre, amennyi szükséges, 
tehát nem is marad egy előző 
betegség után, ha azt megfe
lelően szedjük, vaqv ha ma
rad" is 1—2 szem tabletta, azt 
semmisítsük meq. Az a torok
fájás, vaqy hűléses megbete
gedés. amely egy szem Mari- 
pentől vagy egy szem Sumet- 
rolintál meqszűnik, megszűnt 
volna magától is. Az. egy-két 
szem tabletta leqfeljebb arra 
jó, hogy kialakuljon bennünk 
a túlérzékenység, vagy ellen
állás és ha valóban szüksé
günk lesz arra, a gyógyszerre, 
vagy nem hat, vagy túlérzé
kenységi reakció lép fel, amely 
egész testre kiterjedő bőrpiros- 
ságot. viszketést, esetleg da-
gadást okoz. Mi tehát a he
lyes viselkedés?

Ha azt észleljük, hogy reg
gelre ébredve fáj a torkunk, 
kapar, köhögni kell, jól tesz- 
szük. ha beveszünk egy tablet
ta Kalmoovrint vagy Istopyrint, 
esetleg Glykosept hígított ol
datával gargalizálunk. Ha pa

A polgári védelemről
A Minisztertanács megbízá

sa alapján 1950-ben a Bel
ügyminisztérium irányítása 

,— mellett — vette kezdetét 
hazánkban a légoltalom szer
vezetének felállítása. A légol
talom célját annak idején így 
magyarázták meg:

„Az állampolgárok előkészí
tése az emberi élet, a nemze
ti vagyon oltalmazására, vala
mint a légitámadások és egyéb 
ellenséges támadófegyverek 
által okozott károk csökkenté
sére és Felszámolására."

A (égoltalom megalapozta 
a későbbi Polqári Védelem ki
építését, amely 1962. decem
ber 31-től a Honvédelmi Mi
nisztérium vezetése alá került. 
A légoltalomnak polgári vé
delemmé való átszervezését, a 
hadászatban végbement forra
dalmi változások tették szüksé
gessé, és ez annyit jelentett, 
hogy az edd'gi helyi védelem 
rendszere helyébe az eqész or
szágot átfogó területi és össz
népi feladatokat megoldó 
polgári védelem építése lé
pett.

Ez a szervozpt, megalakulá
sa óta egyértelműen humani
tárius feladatokat lát el. Azon 
túlmenően, hogy a beosztott 
állományt kiképzi a szakmai 
feladat ellátására, az ország 
lakosságát pedig felkészíti a 
legfontosabb tennivalókra há
borús körülmények között, ké
szen áll a békés időszakban a 
természeti csapások, ipari ka
tasztrófák idején az emberi

naszunk nem szűnik meg, még 
bevehetünk délben és este is 
1—1 szem tablettát. Ha a to
rokkaparáshoz köhögés is já
rul, köhögés csillapítót kell 
bevenni. Megfelel erre a cél
ra Radipon tabletta 3x1 szem. 
(Recept nélkül is kapható a 
gyógyszertárakban). Szedhe
tünk Baltix cseppet, Asaropect 
cseppet (3x10 csepp naponta) 
vagy a Mixtúra Rectoralis ka
nalas orvosságot, melyből 3x1 
evőkanál az adag. Ha nátha 
is van, a gyógyszertárban 
kapható orrkenőcsöt alkalmaz
hatjuk, vagy az ugyancsak 
vény nélkül kapható Histordi- 
on orrcsepet. A becseppentés 
gyakorisága 3—4 alkalom na
ponta. ügyeljünk arra, hogy 
a panaszok idején lehetőleg 
egyenletes hőmérsékletű he
lyen (szoba-konyha) tartózkod
junk, szabadban, hosszabb 
ideig ne, főleg ne ned
ves, hideg időben. Ha 
közpóntifűtéses vagy táv
fűtéses a lakásunk, helyes, 
ha a fűtőtesteken kamillateát 
párologtatunk (vagy legalább
is vizet) és jó. ha naponta 
kétszer a tűzhelyen párolgó 
kamillatea fölé hajolunk 4—5 
percen át, úgy hogy a fejün
ket nem is kell betakarni,, 
csak anélkül lélegzünk jó mé
lyeket a teraőzből. Ha ilyen 
eljárás mellett panaszaink nem 
szűnnek meg 2—3 nap alatt, 
vagy belázasodnánk, hőmér
sékletünk 37,2—37,4 tizedet 
meghaladja, forduljunk orvo- 
hoz, a későbbi szövődmények 
elkerülése céljából. Az orvos a 
betegségnek megfelelő, erő

sebb hatású gyógyszert ír, de 
azt csak pontosan az ő utasí
tása szerint szediük, annyi 
tablettát, vagy oldatot, ameny- 
nyit ő előírt és ne hagyjuk 
abba akkor, ha a panaszok 
mór megszűntek vagy lega
lábbis csökkentek.

Ha túl korán hagyjuk abba 
a gyóqyszerszedést, a betea- 
ség kórokozói csak legyengül
nek, megfogyatkoznak, de nem 
tűnnek el teljesen és egy idő 
után újból szaporodni kezde
nék, a betegség kiújul, sok
szor méq súlyosabb formá
ban mint eredetileg és esetleg 
szövődmény is járul hozzá. 
Ebben az esetben a hűléses 
beteqség már súlyosabb, elhú
zódóbb, a szervezetet is job
ban megviseli, ügyeljünk te
hát a legenyhébb betegségnél 
is a helyes eljárásra, viselke: 
désre.

dr. Varga.Éva

életek, anyagi javak mentésé
re is.

A 35 év történelme számos 
sikeres és nehéz napot is ma
gába foglal.

így például az 1956-os el
lenforradalom idején a lég
oltalom helytálló katonái közül 
sokan haltak hősi halált. Az 
1951-ben alakult és a 60-as 
évekig a Légoltalom irányítása 
mellett dolgozó tűzszerész cso
portból is többen áldozták 
életüket a II. világháborúból 
visszamaradt robbanó szerke
zetek hatástalanítása közben.

Az 1962. év utáni időszak
ban a polgári védelem sorkö
teles és hivatásos állományát 
éppúgy megtalálhattuk a békés 
építő munkában, mint a ter
mészeti csapások idején és 
helyén.

Itt a vállalatok dolgozóiból 
alakított szakegységek áldoza
tos munkájukkal is bizonyítot
ták felkészültségüket és képes
ségeiket. 7

így vált és válik a polgári 
védelem a honvédelem szerves
részévé.

Természetes, hogy — hadse
regünkhöz hasonlóan —- a 
Varsói Szerződésben részt vevő 
tagországok testvér együttmű
ködésében oldjuk meg a la
kosság védelmének tennivaló
it

Tapasztalatcsere-együttmű
ködésünk azonban — döntő
en az utóbbi években — kiszé
lesedett a VSZ-en kívüli or
szágokkal is.

Magyar Miklós

-Keresztrejtvény

Vízszintes: -2. A megfejtés nosak. 11. Shakespeare drámá- 
első része (zárt betűk: H.A.A.). ja. 12. A megfejtés második
12. Csodaország. 14. Afgán ál
lamfő. 15. Hal. 16. Személy
névmás. 17. Marxizmus—leni- 
nizmus. 18. Fordított kettősbe
tű. 19. Helyhatározó. 21. Kis
iskolás. 23. Lóbiztató. 25- Kor
rövidítés. 26. -.. ., -en, -ön. 28. 
Kiejtett mássalhangzó. 29. Slá
gerfilm. 30. Téli álmát alussza. 
32. Abortusz Bizottság. 34A Kó- 
ter. 36. Morse-jel. 38. ősi nép 
a „Tarzan"-ból. 41. Szibériai 
folyó. 43. Kevert Tas. 45. Ko
lostor. ’47. Igevégződés. 49. 
Egymást követő betűk. 50. A 
megfejtés harmadik része 
(zárt betűk: R.V.). 51. Európai 
náció. 52. Szó is van ilyen. 53. 
Levegőt elemi részeire bontó.
55. Görög betű, magyar ige.
56. Díszes. 57. Rokona egyne
mű!. 58. Úkori kínai dinasztia. 
59. Szovjet repülőgéptípus. 61. 
Izomkötő. 62. Recept. 63. Gége 
fele. 65. Lakás. 68. ... ovo 
(kezdettől). 70. T.G. 71. Északi 
váltópénz. 73. Lúd jelzője. 
75. Zöld angolul (green).

Függőleges: 1. Nyelvtani fo
galom. 2. Divat. 3. Korszak. 4. 
Liba mondja. 5. Mosdótál ré
sze. 6. Azonos magánhangzók. 
7. Amely személyen. 8. Nátrium. 
9. Az alvilág folyója. 10. Azo-

Hópihék helyett
Tavasz, nyár, ősz tél. . . Még álmában is így sorolja min

denki az évszakokat, legyen az felnőtt vagy gyerek. Azt pe-- 
dig, hogy melyik évszakkal milyen idő jár (vagy az utóbbi 
időben úgy mondanám, hogy illene járnia) már saját bő
rünkön tapasztaljuk. Ha pl. a télre gondolunk, akkor ilyen 
szavak jutnak az eszünkb'e, hogy: hideg, karácsony, hó, 
szánkózás, stb. Azt, hogy a télről mindenkinek „beugrik" a 
hó is — biztosra veszem. Aztán, ahogy telik-múlik az idő 
télen, egyszer bizony valósággá válik a hó is. Egyszeresek 
azt vesszük észre, hogy hull a hó. Nem kérdez meg sem 
minket, sem mást, csak úgy „hübelebalázs" módjára esni 
kezd. Es itt kezdődnek a bajok... Mert, ugye amiről nem 
értesülünk jó előre, arra fel sem készülhetünk — csak leg
feljebb általában. így van ez a hóval is. Arra nyáron szok
tunk felkészülni. Hallhatjuk a rádióban, olvashatjuk az új
ságokban, hogy: „Mi minden tőlünk telhetőt megteszünk 
annak érdekében, hogy a tél az idén ne okozzon fennaka
dásokat ..." És akkor, amikor már mindenki felkészült a 
télre és a hóra, a hó tényleg lehullik. Néha az utakra is. És 
ha már ott van, akkor csúszik rajta minden. Legtöbbször 
a cipőtalp és az autógumi Is. És ilyenkor szokott'áz eszem
be jutni az, hogy akiknek az a munkájuk — kötelességük!! 
— hogy felkészüljenek a télre, mit csinálnak ilyenkor? Bár 
lehet, hogy odaállnak az ablakba és nézik, hogy milyen 
szép is a tél, ha hull a hó...

K. K. J.

Humor - Humor
.^Egyszerű fiatalember barát

nőjével sétál az erdőben. Egy
szer csak alkalmat lel, hogy 
egy bokor mögé húzódjon, 
egyre sürgetőbb folyó ügyét 
elintézni.

A bokor alul kimordul egy 
hang: Menjen innét!

— Psz. psz, nővel vagyok I
— Mit gondol, én egy nyál

lal I?

Az öreg Góbé a kocsmában 
felönt a garatra. Kitámolyog
va látja, hogy szekér elől hi
ányoznak a lovai.

— Ha én vagyok az öreg

része (zárt betűk: Ö,P,M,L,K).
13. Foglalkozás rövidítése. 19. 
Benézhet hozzánk. 20. Állóvíz. 
22. EEE. 24. Klasszikus kötőszó. 
25. Szovjet repülőgéptípus. 27. 
Mint a 8. sz. 31. Csahos. 33. 
... Derek. 35. Igevégződés. 37. 
Hordótartó gerenda. 39. Helye
sen ejt ki. 40. Oszlopok tartot
ta kerek helyiség. 42. Előtag
ként kettőzöttet jelent. 44. Fa
csar. 45. A német ABC utolsó 
betűje. 46. Középen rakna. 48. 
K.C.O. 49. Áramoltat. 54. Édes
ség fele. 59. Mértékegység. 60. 
Személy. 64. A DN fotósa (Já
nos). 66. Népesen jön. 67. Va
jon válaszol a levelemre? 69. 
Kevert bég. 72. Erős magán
hangzók. 74. Római 49. 76.
Szolmizációs hang.

Beküldendő a vízszintes 2., 
50. és a függőleges 12. sorok 
helyes megfejtése február 6-ig. 
A helyes megfejtők között ju
talomkönyvet sorsolunk ki.

Előző havi számunkban kö
zölt rejtvény helyes megfejtése: 
„Aki sohasem gondolkodik, 
annak sohasem lehetnek buta 
gondolatai”. Könyvjutalmat 
nyert: Nodrai Imréné, Pécs.
A keresztrejtvényt Takáts László 
készítette.

Góbé, akkor ellopták a lovai
mat, ha nem, találtam egy 
szekeret!
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Old Firehand, Old Satter- 
hand és Winnetou ülnek u 
tűz körül. Egyszercsak feláll 
Firehand és ellépdel, majd 
óriási monoklival tér vissza. 
Később Old 'Shatterhand is 
hasonló sorsra jut. Mikor Wi- 
■nettou is a monokli birtokában 
a tűz mellé telepedik, megszó
lal: Nagy Fehér Testvéreim I 
Szólhattatok volna a gereb
lyézi...!

Testvérlapjaink
írják

Egri testvérlapunk gazdasági 
híreiben olvashattuk, hogy a 
vállalat 1985. évi tevékenységét 
a piachoz való rugalmas aj- 
ikalmazkodás jellemezte első
sorban. A cigarettafogyasztás 
általános csökkenése miatt év 
iközben a termelési tervet 
csökkenteniük kellett 2,2%-kal. 
Ennek megfelelően oigaretta- 
termelésük mintegy 6,6 milli
árd db-ot ért el.

Várható eredményük számí
tásaik szerint meghaladja a 
150 millió Ft-ot. Eredményük 
növekedésében 'két jelentősebb 
tényező emelhető ki:
— a termékszerkezet kedvező 

változása;
- az anyagmegtakarítás.

Az általuk gyártott licenc- 
termékeken belül is a Marlbo- 
ro cigarettának volt a legna
gyobb a fogyasztásnövekedé
se.

Az anyagmegtakarításon be
lül a dohány alapanyag fajla
gos felhasználásának csökke
nése a legjelentősebb, amely 
összeségében mintegy 22 millió 
Ft-tal növelte eredményüket, 
de jelentős a fiiltergyártás 
acetátkábel megtakarítása, 
annál is inkább, mert tőkés 
importanyagról van szó.

A bé'iszínvonal növekedése 
az eredetileq tervezett 10%-ot 
jelentősen meghaladta^, és az 
év végén történő összes kifi
zetésekkel együtt várhatóan 
18-19%-os nagyságrendet ér 
el. Ebből az alapbérek növeke
dése mintegy 12—13%, a többi 
a változó bérrészt (prémium, 
jutalom) növeli.

1985 utolsó negyedében el
lenőrzést végzett vállalatuknál 
a néoi ellenőrzés. Országos 
vizsgálat keretében a leltáro
zás, a vaqyonkimutatás, vala
mint a vagyon megóvásának 
érdekében tett vállalati tevé
kenységeket vizsgálta, s meg
állapította, hogy munkájuk e 
vonatkozásban szabályszerű.

Vizsgálatot végzett a MÉM 
Törvényességi Felügyeleti Fő

Hobbi

Hazánkban a metszés ideje 
gyakran képezte vita tárgyát. 
Évekkel ezelőtt legtöbbet az 
őszi és a tavaszi metszés elő
nyeiről és hátrányairól vitat
koztak.

Az őszi metszés legnagyobb 
előnyéül azt hozták fel, hogy 
a szőlő tavasszal nem könnye
zik, a meghagyott csapok rü
gyei ezért nem vakulnak be, 
s a fakodás is korábban kez
dődik.

A tavaszi metszést a rügyek 
telelésének megfelelően végez
hetjük, s az esetleges kipál- 
lás, fagy okozta rügykárokat 
több rüqy meghagyásával pó
tolhatjuk. Mivel azonban a 
szőlő erős nedvkeringésben 
metszve sokat könnyezik, az 
elfolyt lé a rügyek egy részét 
bevakíthatja. Ha e munka a 
fakadás utánra marad, nagy 
károkkal jár, mert 1. a tőkék 
gyengülésére; 2. a fakadó haj
tások letörésére vezet.

A tőkék gyengülését a kifa
kadt vesszőrészek eltávolítása 
eredményezi. A polaritás ér
vényesülése következtében 
mindiq a vessző felső rügyei 
fakadnak először. Ha ezeket 
eltávolítjuk, a tőkét kifakadt 
részeitől fosztjuk meg, más
részt pedig az alsó méq alva 
maradt vagy kevésbé kihajtott 
rügyeket kényszerítjük az el
távolított részek helyettesítésé
re. A rendelkezésre álló ener-

osztálya is. Megállapításuk: 
szabályozott, jól működő válla
latnak minősítette őket. Ugyan
csak erre a IV. negyedévre 
esett a PM Ellenőrzési Főigaz
gatóság Heves Megyei Igazga
tóságának a revíziója. A költ
ségvetési kapcsolatok zömét 
jelentő befizetéseknél, (a tár
sadalombiztosítási járulék, nye
reségadó, béradó tekintetében) 
aliq néhány ezer Ft-os adóel
térésük volt. Ugyanakkor a fej
lesztési alap számláról 
1983—84-ben eszközölt befize
tések több esetben kisebb-na- 
gyobb pontatlanságot mutat
tak, amely egyrészt az e szám
lát kezelő műszaki, be:uházó 
szakemberek nem kellő körül
tekintő munkájának, másrészt 
az adórendszer bonyolultságá
nak tudható be.
•A vállalati feljesztésen belül 

a cigaretta előkészítés 'korsze
rűsítésének első lépése a Ha- 
uni kocsányvonal beszerzése, 
beépítése és üzembe helyezése.

A beruházás kivitelezése 
megkezdődött. A megvalósítási 
ütemtervnek megfelelően ha
ladnak a kivitelezési" munkák, 
lényeges, az üzembe állítást, 
illetve a Hauni gépészeti sze
relést veszélyeztető elmaradás 
nincs. A saját kivitelezésű be
rendezések elkészítéséhez szük
séges tervdokumentációkat a 
Gépészeti Karbantartó Osztály 
már megkapta. A berendezések" 
kivitelezése megkezdődött. Gé
pészeti vonalon a régi ko- 
csányvonglat ki kell szerelniük 
és a Sátoraljaújhelyi Dohány- 
avárnak értékesíteni fogják. 
1986-ban az év első hónapjá
ban mind a padozatot, mind 
pedig az oldalfalakat alkal
massá kell tenniük a gépek
fogadására.

A Philip Morris által közvet
lenül vagy közvetett úton vá
sárolt magyarországi érték 
2 100 000 dollár. Ebből a li
cencszerződés értelmében 1985. 
évben dchányvásá'lás 1 500 000 
dollár, további lehetőségek üz
leti tárgyalás alatt állnak.

qia így két irányban is pocsé
kolódik. A fakadó hajtások a 
legkisebb érintésre lepattognak 
a vesszőkről.. A vesszők egy 
■részének lemetszésekor részben 
pedig a levágott vesszők lesze
désekor a fakadó hajtások le
törése elkerülhetetlen. Késői 
metszés esetében ez jelentős 
terméskiesést eredményez. A 
metszést az előbbi károk ki
küszöbölésére a fakadásig, te
hát április első feléig minden
képpen be kell fejezni.

A magasművelésű, tehát 
nem takart szőlőket a lomb- 
hullástól kezdve bármikor 
metszhetjük. Ezek mindenféle 
fiátrány nélkül teljesen, vég
legesen megmetszhetők.

A metszéssel egyidőben kell 
harmatgyökerezni is. Különö
sen a fiatal szőlőben elenged
hetetlen. A harmatgyökér a 
föld felszínében 'közeli oltvány
tőkén az oltás forradás körüli 
részből előtört gyökérzet. Eltá
volításuk azért fontos, mert a 
talpgyökerek rovására erősöd
nek meq és a föld felszínéhez 
közeli gyökérzeten keresztül a 
vízzel, tápanyaggal való ellá
tottsága csapadék szegény év
ben és évszakonként is rossz. 
A harmatgyökeret a téli fagy 
is károsítja. A megerősödött 
nagyszámú harmatgyökeret 
részletben több éven át taná
csos eltávolítani.

. Drávavölgyi József

Metszés -
ősszel,
tavasszal


